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ROZMOWA ZDROJUROZMOWA ZDROJU

- Panie Burmistrzu, 25 lat pracy w administracji
robi wra˝enie, jak rozpocz´∏a si´ Pana droga zawo-
dowa?

- Po zakoƒczeniu studiów 2 lata pracowa∏em w
Urz´dzie Gminy w Racià˝ku, kolejne 15 lat w Urz´dzie
Wojewódzkim we W∏oc∏awku - miejsce, które ukszta∏-
towa∏o mój poglàd na funkcjonowanie administracji
i zakres jej dzia∏ania. Zgodnie ze swoim wykszta∏ceniem
zajmowa∏em si´ tam gospodarkà wodnà. Ostanie 8 lat
to Starostwo powiatowe w Aleksandrowie Kujawskim,
gdzie pe∏ni∏em funkcj´ kierownika Wydzia∏u Ochrony
Ârodowiska i Gospodarki Wodnej, a w ostatnim okresie
naczelnika Wydzia∏u Geodezji, Rolnictwa i Ochrony
Ârodowiska.

- Przez ca∏y ten czas mieszka∏ Pan w Ciechocinku?
- Tak, do tej pory mieszkam na ulicy, na której si´

urodzi∏em. Jedynie okres studiów oderwa∏ mnie od
miasta. Poza tym moja rodzina pochodzi z Kujaw, z
okolic Ciechocinka.

- Jak przyjà∏ pan propozycj´ obj´cia funkcji wice-
burmistrza Ciechocinka?

- Na pewno by∏o to dla mnie zaskoczenie, bo nie
by∏o wczeÊniejszych sygna∏ów, czy rozmów na ten
temat, które sprawi∏yby, ˝e przygotowywa∏bym si´ do
tej funkcji. Jest te˝ du˝ym wyzwaniem, dlatego ˝e mias-
to ma swojà specyfik´, swój charakter, w zwiàzku z
tym wiele elementów ∏àczàcych si´ zaspokojeniem
potrzeb mieszkaƒców cz´sto mija si´ z potrzebami
kuracjuszy i odwrotnie. Istota po∏àczenia tych dwóch
elementów, tak ˝eby nam si´ tu dobrze ˝y∏o, a jedno-
czeÊnie ludzie chcieli do Ciechocinka przyje˝d˝aç, w
nim odpoczywaç i inwestowaç.

- Zajmuje si´ Pan ochronà Êrodowiska, jak Ciecho-

cinek radzi sobie z tà kwestià?
- Ochrona Êrodowiska to bardzo szerokie zagad-

nienie zwiàzane z po pierwsze z kwestiami porzàdkowy-
mi, po drugie w najwi´kszej cz´Êci z ochrona wód i
powietrza. W tek kwestii miasto dobrà infrastruktur´.
Oczyszczalnia Êcieków, która przejmuje praktycznie
wszystkie Êcieki z obszaru miasta. Infrastruktura zwià-
zana z gospodarkà gazowniczà, która pozwala na wy-
korzystanie gazu, oczywiÊcie pozostaje kwestia zasob-
noÊci portfeli mieszkaƒców, którzy wybierajà cz´sto
bardziej szkodliwe lecz taƒsze formy ogrzania domów.
Du˝ym zadaniem jest te˝ porzàdkowanie zieleni miejs-
kiej, bo musimy pami´taç, ̋ e drzewa te˝ nie sà wieczne.

- W programie wyborczym znalaz∏ si´ punkt doty-
czàcy rewitalizacji parków, co w tej kwestii nale˝a∏oby
zrobiç?

- Du˝o pracy czeka nas w parku Tysiàclecia oraz
T´˝niowym. Niezb´dne do planowania zmian w zakre-
sie przyrody jest przygotowanie urbanistyczne. Musimy
tak konstruowaç program nowych nasadzeƒ oraz dba-
nia o zieleƒ, która ju˝ istnieje ˝eby stworzyç, aby gwa-
rantowa∏ on odpowiednià iloÊç terenów zielonych.
Zak∏adajàc, ˝e zwi´kszaç b´dzie si´ liczba mieszkaƒców
i odwiedzajàcych miasto kuracjuszy, iloÊç parków po-
winna zwi´kszaç si´ proporcjonalnie wraz ze wzrostem
osób przebywajàcych w Ciechocinku. Byç mo˝e zais-
tnieje koniecznoÊç pozostawienia miejsca na za∏o˝enie
kolejnego parku. ˚ebyÊmy si´ nie zabudowali i nie
mieli gdzie wypoczywaç.

- Przed Panem „minimum” cztery lata na stanowis-
ku. Jakie b´dà priorytety dzia∏ania w trakcie kadencji
2006 - 2010?

- Z pewnoÊcià b´dà to te zadania, które zaakceptuje
Rada Miejska. MyÊl´, ˝e doradztwo i dyskusja pozwolà
na realizacj´ programów zwiàzanych z poprawà gos-
podarki Êciekowej, która w cz´Êci pozostaje do uregu-
lowania. Z infrastrukturà drogowà, wymagajàcà po
dotychczasowych inwestycjach poprawy stanu nawierz-
chni oraz zadania zwiàzane z rewitalizacjà parków.

- Zbli˝ajà si´ Âwi´ta Bo˝ego Narodzenia i Nowy
Rok, czego mo˝emy ˝yczyç z tej okazji oraz na okres
tej kadencji i czego nowy wiceburmistrz ˝yczy miesz-
kaƒcom Ciechocinka i czytelnikom „Zdroju Ciecho-
ciƒskiego”?

- Sobie przede wszystkim wytrwa∏oÊci w zadaniach,
o których wspomnieliÊmy. A mieszkaƒcom ˝ycz´ zdro-
wia, pogody ducha, dobrego nastroju, satysfakcji z
pracy i zarobków.

- My tak˝e przy∏àczamy si´ do tych ̋ yczeƒ. Dzi´kuj´
bardzo za rozmow´.

W pierwszym dniu urz´dowania z Marianem Ogrodowskim - wiceburmistrzem Ciechocinka,
ciechocinianinem od urodzenia, o planach, zadaniach i ochronie Êrodowiska rozmawia∏ Jakub Giza.

Marian Ogrodowski - lat 50, ˝onaty, dwoje dzieci, absolwent SGGW
w Warszawie, studia podyplomowe na Politechnice Warszawskiej
oraz ATR Bydgoszcz „administracja i zarzàdzanie”, bieg∏y z zakresu
ochrony Êrodowiska.25 lat zwiàzany zawodowo z administracjà



STAN WOJENNY - 25 LAT
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WSPOMNIENIEWSPOMNIENIE

Ale powiedzieç, ˝e 13 grudnia 1981 roku nie by∏o
w telewizji „Teleranka”, ˝e by∏ spory mróz i mnóstwo
Êniegu, ˝e na ulicach wozy opancerzone, milicja, ˝o∏-
nierze i koksowniki, ˝e trzy osoby rozmawiajàce ze
sobà w miejscu publicznym - to nielegalne zgroma-
dzenia, za które grozi∏ wyrok, ˝e to dziesiàtki osób
wyciàgni´tych z domów i wywiezionych w niewiado-
mym kierunku(mo˝e wschodnim - dalekowschodnim)
- mo˝na to wszystko powiedzieç, ale jakoÊ tràci truiz-
mem.

W tym roku og∏oszenie stanu wojennego wspomi-
nano szczególnie w telewizji publicznej - filmy, rozmo-
wy, koncerty, Prezydent, ordery itd., itp. Obejrza∏am
chyba wszystko od dechy do dechy i có˝ mnie zasta-
nowi∏o. Ano to, ˝e jakoÊ nie widzia∏am kobiet; chyba
jedna odznaczona przez Prezydenta, kilka paƒ wspo-
minajàcych, jak to S∏u˝ba Bezpieczeƒstwa zabiera∏a
im z domów m´˝ów, synów, czy ojców. I to chyba
tyle.

A by∏o nas setki, jeÊli nie tysiàce. Setki internowa-
nych, skazanych, dzia∏ajàcych w podziemiu.

To przecie˝ nikt inny, jak kobieta - Ewa Kubasie-
wicz z Wy˝szej Szko∏y Morskiej w Gdyni otrzyma∏a
najwy˝szy wyrok w stanie wojennym - 10 lat wi´zie-
nia. I to w∏aÊnie ona zosta∏a og∏oszona przez Amnes-
ty International wi´êniem politycznym 1982 roku.
To dziesiàtki kobiet nieraz samotnych matek, które
nie zawaha∏y si´, nie schowa∏y g∏owy w piasek; to one
prze˝ywa∏y niesamowity dramat roz∏àki z dzieçmi,
wielokrotnie wykorzystywanymi przez SB jako swois-
ta karta przetargowa: „albo podpiszesz lojalk´, pój-
dziesz na wspó∏prac´, albo ju˝ nigdy ich nie zobaczysz”.
To m∏ode dziewczyny - licealistki, cz∏onkinie Ruchu
M∏odej Polski z Gdaƒska. Zakuwane w trakcie lekcji
w kajdanki i wywlekane ze szko∏y, a potem skazywane

na wi´zienie. To dziesiàtki kobiet, które dzia∏a∏y w
podziemnych strukturach, które zastàpi∏y aresztowa-
nych i internowanych kolegów i niejednokrotnie
stawa∏y si´ „mózgiem” podziemia.

Ale w naszym kraju zawsze by∏, jest i pewnie b´dzie
podzia∏ ról - na m´skie i kobiece. Rycerz, bohater,
˝o∏nierz - to rola przypisana m´˝czyênie. JakaÊ tam
Emilia Plater to tylko wyjàtek potwierdzajàcy regu∏´.
A kobieta - ma czekaç, ewentualnie podà˝aç na Sybir
za swym skazanym bohaterem.

Wszak tak˝e Wojciech m∏ynarski napisa∏: „bo m´ska
rzecz byç daleko, a kobieca wiernie czekaç.” Z tym
problemem nie potrafi∏ sobie poradziç nawet tak
wspania∏y ruch, jaki by∏a przed 25 laty „SolidarnoÊç”.
GdzieÊ powiedzia∏a prof. Maria Janion: „gdy „Solidar-
noÊç” stawa∏a si´ w∏adzà - m´ska w∏adzà - coraz bardziej
zapomina∏a o kobietach. Demokracja w Polsce okaza∏a
si´ demokracjà rodzaju m´skiego”.

        Jadwiga Pietrusa

SANATORIUM JULIANÓWKA ZAPRASZA NA NOWO OTWARTY BASEN
posiadajàcy ultranowoczesny system, który poprzez wy∏adowania ozonkowe olejków eteryczny

sosny i Êwierku tworzy w hali basenowej niepowtarzalnà atmosfer´ lasu po burzy
Po przyjemnym wysi∏ku proponujemy mi∏y odpoczynek w grocie solnej lub przy t´˝ni

ul. Widok 10 wejÊcie od strony Kawiarni „Urocza”
www.julianówka.pl

Zapraszamy od poniedzia∏ku do piàtku w godz. 14.00 - 20.00
soboty i niedziele 10.00 - 20.00

cena 10 z∏ - 1h, dzieci do lat 7, emeryci i renciÊci 5 z∏ - 1h
karnet 5 wejÊç + 1 gratis, karnet 10 wejÊç + 2 gratis

Mam napisaç, jakie refleksje budzi we mnie rocznica stanu wojennego, jak wspominam tamten
grudzieƒ. D∏ugo si´ nad tym zastanawia∏am, bo wspomnienia owszem, mam i to bardzo ˝ywe, wr´cz
niezapomniane.


